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El GOB davant les eleccions
S’aproxima el 26 de Maig, dia en què els ciutadans de les Balears
* ■‘ndran l’oportunitat d’exercir el seu dret al vot, a fi d’elegir per als
propers 4 anys els consistoris de 67 municipis i de renovar la
composició del Parlament Balear (59 escons): el qual, per la seva
banda, elegirà un nou president de la Comunitat Autònoma.
Aquesta nova edició de L’ECOLOGISTA sembla una ocasió
idònia per explicar -un copmés- la positura del GOB davant la con-
frontació entre els partits polítics.

xen, en lloc més destacat o

menys, noms de persones de
la casa. Això no implica que la
seva incorporació sigui el fruit
d’un pacte amb el GOB, ni que
aquestes persones tenguln atri-
bucions per representar públi-
cament l’associació. De fet, el
GOB s’ha adreçat a totes aques-
tes persones i als respectius
partits suplicant-los que tractin
amb exquisitesa la nostra inde-
pendència i no facin ús públic
de la seva militància a la nostra

El que sí ens sentim en
condicions de fer és adreçar-
nos a tots els ciutadans majors
d’edat que, amb el seu vot,,
decidiran en certa manera e!
futur de les Balears durant els
pròxims 4 anys, i suggerir-los
de tot cor que col.loquin el medi
ambient i l’àmplia problemàtica
que hi gira entorn entre les
matèries prioritàries -com l’e-
ducació o la salut-a tenir en

compte a l’hora de prendre la
decisió transcendental de do-
nar suport amb el vot a una
llista en concret. Ens referim a

qüestions com les urbanitzaci-
ons, que segueixen i sembla
que seguiran essent una es-
pècie de càncer que pateix el
nostre territori; les obres públi-
ques de gran Impacte (fetes
sovint sense tenir en compte
les mesures necessàries per
pal.liar l’impacte ambiental), la
contaminació, la gestió dels re-
cursos escassos com l’aigua i
l’energia, el tractament de resi-
dus, la protecció d’espais natu-
rals, la qualitat de vida (en el
vertadersentit de l’expressió) i,
en definitiva, tot ei que global-
ment caracteritza un determinat
model de gestió del marc illenc
en el qual ens ha tocat viure.

El GOB se declara plu-
ral i independent de qualsevol
força política, no solament per
pròpia convicció i perquè així
ho manen els Estatuts de l’or-

ganització, sinó a més per una
raó d’eficàcia: només des de la
independència -que és la base
de la credibilitat i del prestigi
social que sens dubte ha asso-
lit el GOB- se pot aspirar a
influir en les actuacions de tots

biental estigui mal repartida no
és culpa del missatger, en
aquest cas el GOB.

Per descomptat, el GOB
no se presenta ni se presenta-
rà mai a unes eleccions. Evi-

dentment, això no és una con-
tradicció amb el fet que hi ha
persones afiliades al GOB (que
actualment és un col.lectiu amb
més de 3.500 socis) i que al
mateix temps han decidit, a
títol personal, prendre part ac-
tiva en les eleccions, acceptant
la invitació que els han fet di-
versos partits per formar part
de les respectives llistes. D’a-
questes n’hi ha com a mínim
mitja dotzena, de color polític
bastant divers, on hi aparei¬

organització.
En resum, el GOB no

dóna suport, ni implícitament ni
explícitament, a cap opció po-
lítica concreta. La idea que vol
transmetre el GOB en relació a
això és clara: no se tracta de dir
al públic “vota tal partit perquè
és el millor’’: pensam que hi ha
punts interessants als progra-
mes de diferents opcions, i
consideram que la ciutadania
és prou madura per elegir, lliu-
re de pressions manipuladores
o interessades.

els partits.
Dit això, cal afegir im-

mediatament que ser neutral
en la confrontació entre els

partits no significa en absolut
ser apolítics (perquè la conser-
vació/destrucció del medi
ambient és un dilema entre con-

cepcions polítiques distintes, i
el GOB -evidentment- propugna
decididament la conservació); i
tampoc vol dir ser amnèsics,
és a dir, perdre la memòria de
les actuacions -molt més signi-
ficatives que les promeses en
campanya electoral- de cada
un dels partits en matèria am-
biental al llarg dels darrers anys.
El GOB no pot ni vol restar
neutral davant cap agressió
contra l’entorn, sigui qui sigui el
responsable, per molta dema-
gògia que en relació a això
facin els addictes ais partits
més sovint criticats per no-
saltres. Que la sensibilitat am¬

Ens agradaria que les
pàgines que segueixen fossin
una ajuda en aquest sentit per
a totes les persones de bona fe
que comparteixen la nostra
preocupació perl’entorndurant
quelcom més que els vint dies
que durarà la campanya elec-
toral.
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Balanç de la gestió de Gabriel Cañellas

Vuit anys de govern al servei de l’especulació,
el caos urbanístic i les agressions al medi ambient

Els vuit anys de Govern autonòmic controlat pel Partit Po-
puiar I Unió Mallorquina i presidit per Gabriel Cañellas s’han ca-
racteritzat, en temes ambientals i d’ordenació del territori, per una
manca autènticament vergonyosa de sensibilitat i per l’imperi dei
principi liberai del deixar fer, per a gran content dels especuladors,
que han fet el seu agost. La improvisació -en absència de qual-
sevol planificació global digna de tal nom-, la manca d’imaginació,
les actuacions escandaloses i una evident postergació de l’interès
col·lectiu enfront dels interessos particulars de les grans promoto-
res immobiliàries han estat els trets més destacabies. A continua-
ció ampliam una mica aquest balanç.

Planejament urbanístic I
ordenació del territori

Sense unes Directrius
d’Ordenació dei Territori, i gai-
rebé sense cap Pla Director
Sectorial (només se n’han apro-
vat dos), el Govern Cañellas, a
través de la Comissió Provin-
cial d’Urbanisme, s’ha limitat a
aprovar, com unmertràmit, els
Plans Generals o Normes Subsl-
diàries presentats pels distints
Ajuntaments. Quasi en la seva
totalitat els planejaments mu-
nidpals aprovats han estat molt
desenvoluplstes, amb unes
previsions de creixement urba-
nístic absolutament sobredi-
mensionades i amb un menys-
preu total cap a la preservació
dels espais naturals. És el cas
de les Normes o Plans Gene-
rals de Sant Josep (Eivissa),
Alcúdia, Santanyí, Validemos-
sa, Campos, Sant Llorenç, Uuc-
major, Capdepera, Maria de la
Salut, Muro, etc.

El Govern ha utilitzat
massa sovint la via de les de-
claracions d’jnferès social per
propiciar les actuacions urba-
nístiques, industrials, comercials
0 esportives, burlant la llei del
sòl i utilitzant unavia impresen-
table d’ordenar (?) el territori.

D’altra banda, davant els
símptomes evidents de paràlisi
manifestats pel Govern, sovint
ha estat l’oposició parlamentà-
ria qui ha hagut de prendre la
iniciativa en temes territorials a
un nivell que seriamés propi de

l’Executiu.
Sense un model d’orde-

nació territorial clar, sense Dl-
rectrius ni Plans Sectorials apno-
vats, aquests darrers anys s’han
envestint un caramull de pro-
jectes d’enorme impacte am-
biental, hipotecant un territori i
uns recursos naturals cada dia
més pròxims a l’exhauriment.

Gabriel Cañellas, president de la CA. i Jeroni Sàiz, conseller d'Obres Públiques I
autèntic home fort de l’actual Govern.

vissa 0 Sa BarcaTrencada són
els casos que han sonat més.

ció indiscriminada comença a
afectar el medi rural, en un
procés fomentat per l’adml-
nistració local I autonòmica, la
qual planteja precisament això
com a model per al futur de
l’interior de Mallorca.

Les agressions són múl-
tiples: parcel.lacions rústiques,
centres comercials, Ins-
tai.lacions recreatives, urbanit-
zacions, casetes, etc. Sembla
que s’hagin cregut que urbanit-
zar el camp és la gran solució a
la problemàtica de la manca
d’espai a Mallorca. Els errors
de tants d’anys al litoral s’estan
reproduint a l’Interior de l’illa.

A tot això hl hem d’afe-
gir Tagroturisme i el turisme ru-
ral, la única idea que se’ls oco-
rre per fer front a la crisi del
sector agrícola i ramader. Per
últim, les indústries i els polí-
gons industrials han començat
a estendre’s per garrigues I con-
reus aquests darrers anys.

Camps de golf
Més de 15 projectes de

camps de golf han comptat amb
el vist i plau del Govern en
aquests darers 8 anys. Si s’a-
proven tots els que ara mateix
hi ha prevists, podria haver-hi
una cinquantena de camps a
les Balears d’aquí a pocs anys.
Se tracta de la darrera i potser
definitiva forma d’especulació
amb el tem’tori, promoguda com
a alternativa de qualitat

Afi de facilitar la implan-
tació d’aquest tipus d’oferta
turística, el Govern Cañellas
va promoure ia llei de Camps
de Golf, que permetia la cons-
trucció d’aquestes instal·lacions
i de les urtjanitzacions anne-

xes dins sòl rústic.
El golf s’està convertint

en una autèntica plaga que
amenaça els espais rurals de
les Balears, posant en perill els
seus recursos hídrics, trans-
formant sòl rústic i incremen-
tant encara més l’oferta turísti-
ca i residencial.

Urbanitzacions
D’ençà de l’inici de l’era

Cañellas s’han aprovat a les
Balears més de 300 Plans
Parcials per possibilitar altres
tantes urbanitzacions. Aquest
ha estat un dels períodes de
més creixement urbanístic de
la nostra història, quasi com-
parable al boom dels anys 60 i
70. Plans com els de Mondra-
gó, Capocorb, Platja de Muro,
Cala Mata, Son Verí Nou, Sa
Barca Trencada, Camp de Mar,
Es Trenc, Ses Salines d’Eivis-
sa, Punta Reina, i un llarg etcè-
tera formen ja part del dur lle-
gat de Cañellas a les genera-
dons futures, que ben pro-
bablement maleiran els respon-
sables polítics de tanta des-
trossa.

En més d’una ocasió,
-Cañellas 0 algun dels seus con-
sellers han oferit un espectacle
lamentable en esser acusats
de tenir interessos personals a
certs projectes immobiliaris
afavorits descaradament des
de la seva faceta de membres
de l’Executiu; les Salines d’Ei¬

Turisme
L’augment constant dei

nombre de places turístiques,
la manca de planificació de l’o-
ferta, la degradació del produc-
te turístic, etc, són alguns dels
greus problemes del sector. Més
de 150.000 places s’han creat

Sòl Rústic
Tota Mallorca és avui

un solar en venda. Amb un

litoral destrossat, la construc-



L'ECOLOGISTA 3

durant els 8 anys demandat de
Cañellas. Això representa un
Increment de quasi el 30 %
sobre l’oferta prèviament exis-
tent (tant la legalitzada com la
no legalitzada).

La situació actual, amb
excés d’oferta, saturació en els
equipaments I infraestructures
(sanitària, carreteres, aeroport,
etc) i degradació ambiental és
conseqüència directa del pès-
sim plantejament del tema tu-
rístic, totalment continuïsta en
relació a la política de dècades
passades.

Ports Esportius
Des de fa més de tres

anys hi ha una moratòria tem-
poral a la construcció de ports
esportius, imposada pel Parla-
ment, a l’espera que el Govern
prepari el corresponent Pla
Director. Fa mig any, el Go-
vern Balear va presentar un
projecte de Pla Director tan
aberrant que permetia la cons-
trucció de ports a la major part
del litoral i, concretament, pos-
sibilitava l’aprovació de la vin-
tena de projectes de ports que
ara amenacen el litoral de les
nostres illes. El Pla va ser reti-
rat davant el rebuig de la majo-
ria de veïns i Ajuntaments.de
les zones afectades i de tota

l’oposició parlamentària.

Mondragó ha centrat un dels majors escàndols polítics protagonitzats pel Govern Cañellas (PP-UM); després d'haver rebutjat
totes les propostes de protecció presentades en el Parlament, i d’haver anat concedint drets I més drets a l’empresa alemanya que
pretenia urbanitzar aquest lloc meravellós, l’executiu pactà amb la pròpia promotora la salvació, In extremis, de la cala, a canvi d'ha-
ver de comprar les centmiserables hectàrees pel preu astronòmic de 3.040 milions de pessetes. A cada un dels contribuents de les
Balears aquesta tèrbola operació ens costarà unes 16.000 pessetes. „. ■ •

\ yniveï'SítE-
públics t sègUéix sense

^Iffiver·^liBchteris establerts per

anov^a^isfetons. La situa-
ció a Menorcaj^^Ejylssa i For-

—mei llura, "quant a escassesa
de terrenys públics, ós encara
més lamentable que a Mallor-

polèmic Pla tampoc no diu una
paraula de recollida selectiva.
D’altra banda, el document és
molt poc rigorós, manejant xi-
fres clarament errònies.

nel de Sóller; i nombrosos
condicionaments a diversos
trams.

Residus sòlids
La gestió -o millor dit, la

manca d’una vertadera gestió-
dels residus sòlids és un pro-
blema gavíssim al qual la in-
competència dei Govern Ca-
nelias no ha sabut trobar una

Espais Naturals
La declaració d’un sol ca.

Parc Naturai (ei de S’Albufera
de Mallorca) és la única meda-
iia que se pot atribuir el Govern
Cañellas en qüestió de proteo-
ció d’espais naturals, encara
que el trist afer de la piscifacto-
ria ja basta per arrabassar-ll un
aitre pic el trofeu. Ni Sa Drà-
gonera (adquirida ja fa anys pei
Conseil de Maiiorca, que no se
sap què en pensa fer), ni Es
Trenc, ni la Serra de Tramun-
tana, no han assolit la catego-
ria de parc o resen/a, per bé
que alguns d’aquests espais
gaudeixen de la classificació
com a Area Natural d’Especial
Interès, que els atorga una certa
protecció.

HI ha també l’escàndol
de Mondragó, on el Govern ha
pactat amb la promotora de
torn la compra, a preu de solar
edificable, d uns terrenys que
només en una part havien es-
tat classificats com a urbanit-
zables (no cal dir que amb el
concurs del Govern Cañellas i
del consistori de Santanyí,
controlat també pel PP). Po-
ques vegades s’haurà vist un
intent tan descarat d’escalivar
l’opinió pública sensibilitzada i
de demostrar que la conservació
és un capritx que costa molt

solució digna.
Sens dubte aquest tema

centrarà un dels grans debats
de la nova legislatura. Ens hi
jugam el futur de llocs com
Cala Gallota, Sant Telm, Es
Barcarès, Port des Canonge o
Cala Bona.

A Mallorca, cada muni-
dpi ha intentat resoldre pel seu
compte el problema. Així hem
arribat a l’absurda situació ac¬

tual,
amb 16 grans abocadors in-
controlats i més de 60 de pe-
tits.

Fa mig any, el Govern
Balear va aprovar un Pla de
Residus Sòlids, el qual con-
tempiava com a única solució
la incineració, a la planta de
Son Reus, de tots els fems
generats a Mallorca, i la cons-
trucció de 8 estacions de trans-
ferència a distints punts de l’i¬

Carreteres
Els darrers quatre anys

s’han invertit més de 25.000
milions de pessetes en carre-
teres i autovies, quan parado-
xalment no existeix un Pla glo-
bai d’actuació.

La necessitat i prioritat
de les obres en curs resulta
com a mínim discutible. Entre
les més Importants destaquen
l’autovia d’Inca (on l’alternatlva
ecologista proposava una no-
table millora de la via existent,
una solució moltmés econòml-
ca, infinitament menys im-
pactant, i tant segura o més
que la que ha prevalgut); el tú¬

car.

L’aprovació de la Uei
d’Espais Naturals ha estat una
passa important, però insufi-
cient, ja que ha deixat defora
alguns espais extraordinaris, i
a més el grau de protecció que
s’atorga és en general bastant
baix. Preocupen especialment
les reaccions de membres del

govern Cañellas, que ja han
anunciat la revisió a la baixa de
la llei en cas de guanyar les

Dissortadament ei ca-
ràcter públic o protegit d’aquests
espais no ha impedit que conti-
nuïn les agressions ais seus
vaiors naturals. En alguns ca-
sos la degradació ha assolit
proporcions catastròfiques; me-
reixen una menció especial Es
Trenc, la Punta de n’Amer I Sa

lla.
La incineració és un

sistema d’eliminació aitament
contaminant de l’atmosfera que
respiram (e desprenen subs-
tàncies cancerígenes, com les
dloxines), i que representa
renunciar a reciclar llò que en
els fems hi ha d’aprofitable. El

Dragonera.
Manquen espais natu- filprr'Inno

Universitat de les Illes Balears

5111707700
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Enquesta entre les 8 principáis candidatures

Això prometen els partits polítics
en matèria de medi ambient
El GOB, coherent amb la seva anunciada intenció d’orientar els ciutadans que
dia 26 de Maig exerciran el seu dret al vot, i de demanar-los que donin màxi-
ma prioritat al medi ambient en el moment de decantar-se per un partit en
concret, ha enviat un qüestionari de 14 preguntes a les 8 principals forma-
dons polítiques que aspiren a repartir-se els 59 escons del Parlament Balear.
L’enquesta ha estat passada a Convergència Balear (CB), Centre Demo-
cràtic I Social (CDS), Esquerra Unida (EU), Partit Popular-Unló Mallor-
quina (PP-UM), Partit Socialista de Mallorca (PSM), Partit Socialista de
les Illes Balears (PSiB-PSOE), Unió Independent deMallorca (UIM), i, per
últim. Els Verds. A continuació reproduïm el qüestionari i les respostes
oferides per les diferents candidatures, per ordre alfabètic. Dos dels enques-
tats (PP-UM i CB) han declinat contestar, malgrat la nostra insistència.

productores de corrent a base de
gas, aprofitant antigues
instal.lacions abandonades o ob-
soletes. L’estalvi energètic és priori-
tari, i l’ús d’energies alternatives
(solar i eòlica) no ha de ser descui-
tat. Reduir el consum, i sobretot, no
incrementar la demanda en base a

una planificació no desenvolupista.

amb harmonia amb el medi natural.

UIM. No n’hi ha d’haver cap en con-
tra de la voluntat de l’ajuntament
competent, ni en cas de problemes
d’aigua. Amb respecte al nombre
sembla que basten uns 20 camps
per donar sortida a la demanda.

Verds. Capi Les Directrius d’Orde-
nacióTerritorial (DOT) han de prohi-
bir la construcció de qualsevol nou
camp de golf, fins i tot dels que ara
són en tràmits. Les DOT hauran
d’aclarir que el pretext de ser d’/nfe-
rès soda[ a què solen acollir-se és
fals. No hi pot haver interèssocial en
usos turístics l/o comercials.

PSIB-PSOE. Estudiarem amb rigo-
rositat la necessitat d’energia, i en
funció d’això decidirem.

UIM. No podem respondre aquesta
pregunta sense un estudi tècnic ri-
gorós, que no existeix encara.

Batan a favor demodificar
la lleid’Espala Naturals?
En quin aentít?

UIM. Estam disposats a defensar-
la. únicament en el cas de les

parcel.les mínimes, pensam que la
solució adoptada perjudica al petit
propietari.

Verds. No. Som partidaris/es de
preservar S’Estalella, no ampliar Es
Murterar ni la central d’EMssa, des-
mantellar Sant Joan de Déu i de no

connectar via submarina la xarxa

elèctrica pitiüsa amb Mallorca. Al-
ternativament, proposam un Pla
Energètic Illenc (d’acord amb
GESA) basat en l’estalvi, l’eficiència
energètica (cogeneració), l’aug-
ment de l’autonomia elèctrica de les
Pitiüses i fixar-se l’objectiu d’un 5 %
d’electricitat produïda amb energies
alternatives d’aquí al 1995.

/ de porta esportius:
quants se’n podrien construir?CB. No hi ha resposta.

CDS. No, però és precís desenvo-
lupar els Plans Territorials Parcials I
els Plans d’Ordenació del Medi
Ambient i Natural, però mantenint
els criteris proteccionistes que són
el fonament filosòfic de la llei.

Verds. Sí, per incloure-hi el futur
Parc natural de la Serra Nord, Mont-
blanc i totes aquelles zones que -

figurant a l’inventari de l’ICÒNA
(1984), riNESE (1985) i el Parla-
ment (1987)- no han estat objecte
encara d’adequada protecció en
l’actual Llei d’Espais Naturals
(LEN). Naturalment, cal establir un
Pla d’Establiment i Gestió de les
Zones Perifèriques de Protecció
que impedeixi la seva utilització es-
peculativa. Així mateix, s’hauria
d’augmentar la infraestructura de
personal i pressupostària perquè la
LEN serveixi per als propòsits per-
què va ser concebuda.

CB. No hi ha resposta.

CDS. Per la incidència que puguin
tenir els ports esportius a l’Or-
denacló Territorial, no es pot simpli-
ficar el problema i reduir-lo a una
qüestió quantitativa. La problemàti-
ca de ports esportius s’haurà de
resoldre mitjançant un Pla de Ports
Esportius lligat íntimament amb una
Política d’Ordenació del Territori.

EU. Primerament seria necessari
redactar les Directrius d’Ordenació
Territorial i posteriorment obrar en
conseqüència.

Quanta de camps de golfhl
ha d'haveraMallorca?PP-UM. No hi ha resposta. EU. Cap, i de totes formes cap en

àrees pròximes a espais Naturals.
PSM. El PSM inclou en el seu pro-
grama electoral la defensa de la re-
dacció actual de la Uei 1/1991. Sols
serien acceptables canvis que su-
posassin una millor defensa dels
espais naturals. Així I tot, és evident
que la Uei resultarà insuficient, i
pensam que caldrà revisar-la quan
l’Estatut (que cal reformar) ens per-
meti clarament incloure aspectes de
gestió dels espais naturals a més de
la seva protecció urbanística, única
fita assolida amb la redacció actual.
Finalment, és obvi que desitjaríem
la seva reforma per tal d’Incloure les
esmenes que no foren acceptades
proposades pel nostre grup parla-
mentari: protecció de Montblanc, in-
crement de les unitats mínimes edi-
ficables, revisió dels límits poc ra-
clonáis a molts d’espais de Menor-
ca, etc.

CB. No hi ha resposta. PP-UM. No hi ha resposta.

CDS. Creim que els camps de golf
no han de suposar una excepció
d’ús del territori. Els camps de golf
han d’esser fruit de determinacions
d’un Planejament Urbanístic elabo-
rat amb plantejaments de participa-
ció ciutadana.

PSM. La postura del PSM és contrà-
ria a la construcció de cap nou port
esportiu al litoral Illenc.

PSIB-PSOE. És important adequar
la nostra oferta turística amb un tu-
risme d’alt nivell adquisitiu. En
aquest sentit s’haurà de fer algun
port esportiu més, però atenent a
que no condueixi a situacions ecolò-
giques irreversibles.

Creuen necessari construir
una nova centralUrmica a
Mallorca?

CB. No hi ha resposta.

CDS. Prèviament s’hauran d’estu-
diar les alternatives energètiques i
realitzar estudis de necessitat de
noves plantes i de la seva ubicació.

EU. Sense un estudi previ de les ne-
cessitats creim necessària una

moratòria. De totes maneres som

reticents a que s’augmentin.
UIM. No se n’ha de construir cap en
contra de la voluntat municipal com-
petent. Més que parlar ara del nú-
mero de ports, pensam que seria
millor començar amb una xarxa bà-
sica i d’aquí a uns anys revisar les
previsions que puguin sortir del Pla
Director Sectorial de Ports a apro-

EU. No. Creim necessari reduir el
consum i avançar en la utilització
d’energies alternatives no conta-
minants.

PP-UM. No hi ha resposta.

PSM. Cap més. No s’ha de sacrifi-
car ni unmetre quadrat d’espai natu-
ral (protegit o no), ni una gota d’al-
gua subterrània per a la construcció
de camps de golf, i molt menys la
seva ccnstrucció ha de camuflar la
instal.lació de complexos turístics
en sòl rústic.

PP-UM. No hi ha resposta.

PSIB-PSOE. Una llei que assenta
les bases del nostre futur no pot ser
canviada de bones a primeres.
Després de molts d’anys de treballs
no es pot canviar una llei que serà
tan beneficiosa per a les Illes.

PSM. No, el model energètic del
PSM, aprovat al nostre darrer con-
grés, és diferent del que GESA vol
Imposar a la societat Illenca. Pen-
sam que resulta més convenient un
model descentralitzat, amb plantes

var.

Verds. L’establiment d’una mora-

tòria urbanística general que pro-
posam ELS VERDS suspendrà tot
nou projecte de port esportiu fins

PSIB-PSOE. És Imprescindible per
millorar la nostra oferta turística.
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Q. CAÑELLA8
PP-UM

Els candidats número u de les vuit principals llistes ai Parlament Balear.

LPIÑA M. PASCUAL B. TBIAS F. OBFÏADOR
P8IB-PSOE

M. MORRO J. VILCHEZ J. BUADES
El« VerdsUIMCB CD8 PSM EU

que en sigui prohibit tot augment dei
nombre de ports dins ies DOT, a
redactar en un màxim d’un any. Si
ha de servir a ia pobiació resident o
ai turisme de luxe, l’actual parc de
ports esportius ja està sobredimen-
sionat.

dedicació professional segons les
necessitats de conservació de cada
espai.

rra de la UIB i ARCA considerin per
unanimitat que serien lesius per al
medi ambient.

Són hivorabies a unificar
en un aol organisme les
competòndesmediamblentals?

PSIB-PSOE. Que les Illes Balears
siguin conegudes per la seva be-
Ilesa és un objectiu important del
nostre partit.

CB. No hi ha resposta. Quants I quins parcs o
reserves naturals crearien
a les Balears?CDS. Sí, la diversificació de com-

petòncies comporta una dificultosa
aplicació d’una política mediam-
biental, i així l'hem proposat aquesta
legislatura.

Places Uirístíques: serien
partidaris d’augmentar-les
o disminuir’les?
En quinamesura?

CB. No hl ha resposta. UIM. Tots els possibles, segons les
disponibilitats econòmiques; s’hau-
rien d’ubicar en els espais naturals
més significatius.

CDS. Entre d’aitres. Serra de Tra-
muntana. Ses Salines d’Eivissa i
Formentera, Es Trenc, Cala Mon-
dragó en la seva totalitat, Dragone-
ra, Península de Fornells, Penínsu-
la de Formentor i, sobretot. Cabrera
com a vertader Parc Natural, la qual
cosa implica l’eliminació de manió-
bres militars.

EU. No només som favorables, sinó
que creim que ha d’existir una Con-
selieria.

Verds. A part del Parc Natural de la
Serra Nord, la declaració com a
Àrea Natural d’especial Interès d’in-
drets com Montblanc i, és clar, un
acord parlamentari illenc per rene-
gociar al Parlament estatal l’estatus
de Cabrera perquè vertaderament
esdevingui un Parc Nacional.

CB. No hi ha resposta.

CDS. S’han d’abolir les places turís-
tiques derivades de la planta hotele-
ra obsoleta, possibilitant l’establi-
ment d’un turisme de qualitat amb
criteris realistes.

PP-UM. No hi ha resposta.

PSM. No sempre aquesta unificació
és ia solució més progressista, ja
que de fet (malgrat bones intencions
i noms més o menys pomposos),
s’ha aconseguit rares vegades: una
agència de Medi Ambient a la Con-
selieria de Cultura (cas andalús, p.
e.) no seria el nostremodel. Propug-
naríem una agència forta, a nivell de
Presidència del Govern de la CAIB,
amb Interventors mediamblentals a
totes lesConselleries amb capacitat
executiva sobre el medi: Turisme,
Obres Públiques, Agricultura, In-
dústria. Sanitat, Educació, etc.

EU. Serra de Tramuntana, Drago-
nera, Albufereta, Es Trenc, Salines
d’Eivissa-Formentera, Illots, Es
Grau, etc.

EU. Augmentar-ies mai. Disminuir-
les, podria ser, i sempre prèvia eia-
boració d’un Pla Estratègic de Re-
conversió Turística.

Creuen que la Incineració és
un bon sistema d’ellmlnadó
dels fems? Com se plantegen
la soludó al problema dels
residus sòlids?

PP-UM. No hi ha resposta.
PP-UM. No hi ha resposta.

PSM. A nivell enumeratiu, i no ex-
haustiu, serien els següents: Me-
norca: S’Albüfera des Grao, Basses
de Tirant, Barranc de Mongofre,
Cap de Cavalleria- Binimel.ià, La
Vall d’Algaiarens, Costa Sud de
Ciutadella, Barranc d’AIgendar, Ba-
rranc de Sa Vall Son Bou i la major
part dels illots. Mallorca: Formentor,
S’Albufereta, La Victòria, Dunes de
Son Real i Sa Canova, Cap des
Freu, Punta de n’Amer, Cales de
Manacor, Mondragó, Cap de ses
Salines fins a la Colònia de Sant
Jordi, Es Trenc, S’Estalelia, Cap
Blanc, Cala Rguera, Sa Dragonera,
Ferrutx, Serra deTramuntana i gran
part dels illots. Pitiüses: Ses Sali-
nes, s’Atalaiassa, Massís de Sant
Carles, Els Amunts, Penyals de la
Mola, Cap de Berbería I gran part
dels illots perifèrics. Estanys de For-
mentera. Lògicament, aquest llistat
no ós un compromís de creació im-
mediata, i el nivell de declaració i ús
serle. 1 distints. Pensam en un siste-
ma estructurat d’espais protegits,
amb les condicions de planificació
de conservació i ús públic ben deter-
minades, assignació de recursos i

PSM. Evidentment, han de ser dls-
minuïdes. La quantifiçació ós com-
plexa, i no homogènia (ni per illes, ni
per nuclis). El PSM assumeix com a
punt de partida les propostes tècni-
ques que, amb un punt de vista
ambiental, proposen reduir els llits
en 130.000 peraBalears, delsquals
42.000 serien a Mallorca. La defini-
ció exacta d’aquesta xifra es farà al
programa electoral.

CB. No hi ha resposta.

CDS. Creim que és una equivocació
que el Pla de Residus Sòlids no
prevegi altres sistemes d’elimina-

PSIB-PSOE. Efectivament. Una
Conselleria de Medi Ambient seria
donar-li el tractament que esmereix
aquesta àrea.

UIM. En principi sí; s’hauria de plan-
tejar la creació de la Conselleria
d’Ordenació del Territori i Medi
Ambient, amb competències de les
actuals Conselleries d’Obres Públi-
ques. Agricultura i Pesca, Indústria i
Comerç i tal volta de Sanitat.

Verds. Nosaltres volem que es creï
una Conselleria d’Economia i Eco-
logia amb rang de vlcepresidència
primera del Govern. Tal mesura
hauria d’anar acompanyada de l’e-
cologització de les Comissions In-
suiars d’Urbanisme (CIUs) mit-
jançant l’atorgament per llei de dret
a vet sobre projectes urbanístics o
industrials que el GOB, l'INESE, el
Departament de Ciències de la Te¬

ció.

EU. No. És excessivament conta-
minant. Proposam el reciclatge i la
mancomunació del problema.

PP-UM. No hi ha resposta.PSIB-PSOE. Reconvertir-les.

PSM. No, el PSM ha estat contrari al
Pla de Residus, perquè finalment
s’ha declarat contra les previsions
que s’havien acceptat als criteris dei
Parlament obtenció de compost I
reciclatge. Un possible govern de
progrés hauria de replantejar sèria-
ment el Pla de Residus, que és un
dels problemes més urgents i mal
resolts en aquesta illa. Tanmateix,
les campanyes d’informació i forma-
ció ciutadanes en relació a la pro-
ducció de residus són ImprescIndI-
bles, i s’han d’encarir durament els
productes que impliquen la produc-

UIM. Som partidaris d’un manteni-
ment de la quantitat i d’un augment
de la qualitat. S’han de substituir les
places velles.

Verds. Proposam establir un límit
ambiental (i per tant econòmic) d’1
plaça turística de qualsevol tipus per
cada dos habitants de dret. Àixò és,
caldria eliminar 159.000 places en
quatre anys (-41.584 a Mallorca, -
39.327 a Menorca i -77.335 a les Pi-
tiüses), esglaonadament I d'acord
amb les DOT i els Plans d’Ordena-
ció Territorials prevists a la llei.
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són: prohibició de tot projecte de
camp de golf, establiment de tarifes
fortament progressives sobre el
consum (cal acabar amb els preus
subvencionats de l’aigua per a l’ho-
teleria), la substitució dels regs tra-
dicionals d’alt consum per i’aspersió
i el goteig i evitar la contaminació
dels aqüífers.

ció de residus poc reciclables o
degradables.

PSIB-PSOE. És un dels únics siste-
mes que se poden aplicar a Mallor-
ca La solució l’han plantejada totes
les Administracions de les liles Ba-
iears per unanimitat.

a tots els racons de les illes i fúmen-
ten l’augment enorme del parc auto-
mobilístic privat, la qual suposa més
consumisme I més efecte hiver-
nade. A més, accentuen la depen-
dència de la Part Forana respecte
de la conurbació CaMà-Palma-Ma-

rratxí-Uucmajor, consumeixen pal-
satge i sòls agrícoles i el seu eleva-
díssim cost (60.000 milions el futur
conveni MOPU-CA) podria servir
per fer possible l’ecoiogització de
l’economia I l’augment solidari del
benestar resident.

CDS. No, però s’ha d’esser cohe-
rent amb la necessitat de diversi-
ficació dels sectors econòmics de
les Illes. Mitjançant la Política Terri-
torial i el Planejament s’ha de possi-
bilitar aquesta diversificació, acon-
seguint que aquesta no creï situa-
dons traumàtiques al territori.

UIM. Amb independència de que la
Incineració sigui o no ei millor siste-
ma, el més important és que s’ha
arribat per fi a una solució de con-
sens, després de vuit anys d’auto-
nomia.

EU. No. Ei medi rural ha de complir
una funció agrícola i el seu ús turís-
tic ha d’anar en funció del seu gaudi-
ment paisatgístic.

Com defínlríen, enpoques
paraules, els crl1»rís pera
redactar les Directrius
d'Ordenació del Territori? PP-UM. No hi ha resposta.

CB. No hi ha resposta.Vetxis. Ecològicament no. Cal refer
els actuals projedes de plans insu-
lars de gestió a fi d’orientar-los en
dues direccions: la reducció del
consum (especialment dels produc-
tes d’usar i tirar) I la separació de les
deixalles en origen I ei seu posterior
reciclatge.

Com resoldrien Teseassesa
d’aigua a Mallorca, tant en
quantitat com en qualitat?

PSM. Ei sòl no urbanitzable ha de
ser no construïble, i l’interès social
no és sinó unamangarrufa perfacili-
tar l’especulació. Però certament
els problemes de l’Interior de l’illa
(despoblament, envelliment de la
població, crisi econòmica) són sim-
plement l’altra cara de la costa (sa-
turació urbanística, sobre-ocupació
del sòl, terciarització). Per tant, la
creació de polígons industrials al
Pla ós necessària (propugnam in-
dústries agroalimentàries o en tot
cas no contaminadores) I accepta-
riem, en determinats supòsits, el
desenvolupament de l’agroturisme
com a complement de l’activitat
agrària, mai com a substitutori (tu-
rlsme rural).

CDS. Criteris democràtics, criteris
realistes i criteris d’harmonització.

CB. No hi ha resposta.
EU. Prèviament, moratòria urbanís-
tica. Discussió del model territorial i
de desenvolupament. Reequilibrite-
rritorial. Protecció del medi físic. Dl-
mensionat real infraestructuras.
Distribució d’equipaments. Adequar
oferta de sòl a necessitat real. Po-
tenciar transports públics.

CDS. Amb un Pla de Recursos Hí-
drics i de la seva utilització, que
contempli unes prioritats d’ús. S’ha
de possibilitar l’ús d’aigües resi-
duals depurades per a l'agricultura.Són partidaris de ferarribar fins

aAlaídia l’autoplaUt central?
Voldrienmés autovies? EU. Reducció del consum i de l’ofer-

ta. Millora de la xarxa evitant pèr-
dues. Tarifes progressives. Reguiu
modern. Goteig, aspersió, mai per
gravetat. Depuració per a rec.

PP-UM. No hi ha resposta.CB. No hi ha resposta.

PSM. Directrius conservacionistes i
restauradores de l’espai illenc. Re-
cuperar l’equilibri territorial, harmo-
nitzar el litoral I l’interior, corregir
desequilibris, aturar ei creixement
urbanístic i recuperar ei caràcter
rural de moltes àrees de l’illa.

CDS. S’ha de planificar una infra-
estructura viària com a conseqüèn-
cia d’una Pol ítica d’Ordenació Terri-
torial. No se poden tractar els pro-
blemes d’una manera aïllada, s’ha
de planificar en coherènciaamb una
política que complementi desenvo-
lupament i protecció.

PP-UM. No hi ha resposta.

PSM. A Mallorca no hi ha escasse-
sa d’aigua, sinó limitació, que sim-
plement s’ha d’acceptar. Evident-
ment, tanmateix, la racionalització
dels sistemes de reguiu, el reciclat
d’aigües depurades, l’estaM i la mi-
Hora de distribució permeten perfec-
tament dotar d’aigua domèstica els
pobles que no en disposen, i millorar
determinades activitats econòmi-
ques agrícoles basades en aquest
element.

PSIB-PSOE. La utilització del medi
rural ha de ser l’agricuitura. És ne-
cessari posar ordre al creixement
descontrolat de la nostra economia.

PSIB-PSOE. Volem créixer, però
amb ordre.EU. No. S’ha de millorar la xarxa

existent, facilitar recorreguts alter-
natius i recuperar el Ferrocarril.

UIM. En ei cas del Pla de Mallorca,
s’ha d’estudiar en el corresponent
Pla Territorial Parcial en redacció, ja
que se tracta d’una zona deprimida.
En els altres casos aquestes activi-
tats s’han de desenvolupar en sòls
urbanitzables i només excepcional-
ment s’han d’estendre al sòl no ur-

banitzable.

UIM. Es tracta en principi d’acabar
el queja està començat. UIM propo-
sa una moratòria de 4 anys en la
creació de nous sòls urbanitzables
turístico-residencials a la costa.

PP-UM. No hi ha resposta.

PSM. No. No.

Verds. Els eixos serien: a) minvar el
turisme, diversificar l’economiaamb
la paralització de la construcció lli-
gada a l’extensió urbanística; b)
descentralització dels serveis que
permetés reduir el consum (trans-
port, aigua, electricitat, etc) i c) la
insularització I el reequilibri territo-

PSIB-PSOE. L’actual trànsit de la
carretera de Palma aAlcúdia reque-
relx una solució. Una possible, d'en-
tre altres, seria aquesta autopista.

PSIB-PSOE. Primerament utilitzant
els mecanismes i competències
que té la C. A. Tractaríem l’aigua de
Mallorca com ei de la totalitatde l’iila,
no com un conjunt de parcel.les
oposades.

Verds. La Industrialització agrària
d’acord amb la Política Agrària Co-
muna de la CE o la creació de parcs
tecnològics durs accentuarien la
pèrdua de sòl i població activa al
camp. L’agricultura ecològica, l’a-
groturisme, (a petita escala i sempre
entès com una activitat complemen-
tària I secundària però mai substitu-
tiva de l’actlvItat agrària) així com la
instal.lacló d’algunes indústries to-
ves (reciclatge, energia, residus,
etc) són l’horitzó verd.

UIM. S’ha de veure ei que dirà el Pla
Director Sectorial de Carreteres. En
principi, sembla necessària l’auto-
via central fins a Inca. La resta s’ha
d’estudiar en el benentès que no
s’han de construir noves carreteres
que no siguin absolutament neces-
sàries.

UIM. Amb la creació d’un Consorci
amb participació d’ajuntaments i
Consell insular que distribueixi equi-
tativament, a tota la Illa, els recursos
hídrics, mitjançant les inversions
degudament planificades.

rial.

Omslderenaoonatrilable
estendreels usos IndusMata
llurfsriaealmedtrutwi?

Vetxis. No, perquè les autovies, au-
topistas i túnels són Imants: perme-
ten estendre la turistització massiva

Verds. Cal crear uns Consells in-
sulars de l’Aigua que en planifiquin
l’ús. Mesures imprescindibles aquí CB. No hi ha resposta.
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El municipi de Francesc Obrador, lluny de ser un model alternatiu Montblanc: el més
gran projecte
immobiliari al
Pla de Mallorca

El Pla General de Calvià pretén crear
més de 100.000 noves places turístiques

El cas de Montblanc (al mu-
nicipl de Maria de la SaluQ simbo-
litza perfectament l’amenaça d’es-
tendre l’especulació Immobiliària a
l’Interior de Mallorca.

Una part de la possessió de
Montblanc ha estat declarada urba-
nitzable per la Comissió Provincial
d’Urbanisme, depenent del Govern
Balear, Concretament, prop de
2.500.000 m2 de garriga estan clas-
sificats des de fa més de mig any
com a sòl apte per urbanitzar, amb
l’objectiu de construir-hi un complex
turístic de dimensions descomu-
nals, amb capacitat per a 3.000
persones (quasi el doble de l’actual
població del municipi).

Dissortadament, la llei
d’Espais Naturals aprovada pel
Parlament el Gener d’enguany, ha
deixat defora-incomprensiblement-
la garriga de Montblanc, segura-
ment l’àrea ben conservada demés
extensió al Pla de Mallorca.

El fet que Francesc Obrador, candidat del PSIB-PSOE a la presi-
dónela de la ComunitatAutònoma, hagi estat aquests darrers anys el batie del
municipi de Calvià (per cert, el més destrossat per l’urbanisme salvatge,
encara que òbviament bona part de la culpa és anterior a la seva gestió),
convida a plantejar-se la qüestió de si ia tasca duita a terme, a la petita escala
de l’àmbit local, permet o no tenir esperances en un recanvi realment novedós
a la política d’ordenió territorial del Govern Cañellas, suposant que el relleu
s’arribàs a produir.

xement exagerat de nuclis com
Peguera, Santa Ponça, Magaluf o El
Toro.

Els camps de golf i els ports
esportius també se contemplen a ia
planificació proposada: ja hi ha tres
camps de golf en funcionament:
Bendinat, Ponent i Santa Ponça. La
creació de la Marina de Magaluf su-
posa dràstiques transformacions de
les condicions naturals d’una àrea
que fa dècades estava ocupada per
una idíl.iica zona humida. L’execu-
ció dels projectes del Pla General
suposaria la salinització dels te-
rrenys inundats, amb fort impacte a
les aigües subterrànies, i la cons-
trucció de prop de 15.000 places
turístiques annexes a la marina i el
nou port.

L'excés d’oferta turística i
residencial i ia destrucció massiva
del litoral són dos trets caracte-
rístics delmunicipi de Calvià. Illetes,
Palmanova, Magaluf, Santa Ponça
0 Peguera són sens dubte alguns
dels nuclis turístics més degradats
de Mallorca, I simbolitzen a la per-
fecció el fenomen de la ba-
learització. A aquests grans centrés
turístics hl hem d’afegIr un gran
nombre d’urbanitzacions residen-
dais: Cala Fornells, Pinar Peguera,
Costa de la Calma, Puig de Ses Vi-
nyes. El Toro, Son Ferrer, Sol de
Mallorca, Badia de Palma, Cala Vi-
nyes. Costa d’en Blanes, Portals
Nous, Bendinat, etc.

banística desenvoiupista i curta de
mires sostinguda durant les últimes
dècades.

Des de ia seva arribada al

poder, l’equip de Francesc Obrador
ha dissenyat un nou Pla General
d’Ordenació, que encara no ha estat
aprovat definitivament. Aquest Pla,
baldament els seus autors tècnics i

polítics no ho vulguin reconèixer,
segueix una línia desenvoiupista, i
en comptes de reduir l’actual oferta,
té l’audàcia de proposar duplicar-ia:
l’augment previstés del 100% sobre
les existents, perarribara un total de
228.122 places turístiques i resi-
dencials. La població màxima a l’ho-
ritzó que dibuixa aquest Pla General
ós de 265.000 persones, entre re-
sidents i poblado allotjada a ia tem-
porada alta.

Al cap i a la fi el Pla General
deCalvià pretén seguir amb un crei-
xement urbanístic demencial, fona-
mentat en l’ocupació de nous espais
per usos turístics més extensius. Es
tracta d’un model territorial que
perpetua un tipus de creixement ur-
banístic i turístic desfasat, totalment
absurd davant l’evidència d’un terri-
tori que no és infinit.

El cas de Montblanc, una
operació especulativa de manu^,
coincideix en el temps amb altres
complexos que afecten a àrees ru-
rals del Pla de Mallorca i de la Serra
de Tramuntana: Sant Martí a Vila-
franca. So n’Antelm a Llucmajor,
Son Ferrandeli i So n’Olesa a Vall-
demossa. Carrossa a Artà, Rotana
a Manacor, etc.

En total, hi ha ara a Calvià
una població resident d’aproxima-
dament 23.000 habitants, a les
quals s’hi sumen 116.641 places
turístiques (el 25% del total de les
Balears).

El Parlament Balear que
surti de les properes eleccions té
com una de les tasques més ur-
gents restituir la dignitat del Catàleg
d’Espais Protegits incloent-hl Mont-
blanc i tots aquells espais naturals
que n’han estat exclosos com a
conseqüència d’obscurs pactes
amb promotors Immobiliaris.

El Pia planteja l’ocupació
de nous espais per a usos turístics i
residencials, amb caràcter exten-
siu, tant al litoral com a l’interior,
afectant zones boscoses i terrenys
agrícoles. Són els casos de Rafeu-
beig, la Romana, Puig Pedregós,
Son Caliu, Ses Planes, Son Llebre,
etc. Igualment el Pla preveu un crei¬

Des del nostre punt de vista
i’alternativa urbanística a aquest
municipi passa per ia rehabilitació
de l’actual oferta, una reducció del
nombre de places turístiques, i l’es-
tricta preservació dels espais natu-
rals i les zones agrícoles.

La problemàtica actual de
Calvià, que a nivell turístic se centra
en la saturació I degradació de l’o-
ferta i en la devastació dels pocs
espais naturals que encara resten,
és conseqüència d’una política ur¬

VINE A FIRMAR PER TANCAR LES NUCLEARS.
Wlndscale (OB), 1957; Harrisburg (EEUU), 1979; Txezmòbil (URSS), 1986...
Un minim de 600.000 persones a tot el món (unes 500 a Espanya) patiran càncer només com a
conseqüència de l'accident de Txemòbil, segons un informe de la universitat de Berkeley.

On tocarà la pròxima gran catàstrofe nuclear?
Per no participar en aquesta macabra loteria, hem de renunciar a les centrals nuclears, començant
per les que tenim més aprop, al nostre pals. Si volem, podem.

Un centenar d'organitxacions ecologistes de tot l'Estat estam tractant de reunir 500.000 firmes
per presentar al Congrés dels Diputats una llei per tancar les nuclears a Espanya. Si encara
no has firmat, passa avui mateix pel local del QOB. MosMErs tenim fins a finals de Maig.

SIGUEM ACTIUS, PER NO MORIR RADIOACTIUS.
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Una proposta ecologista en absolut utòpica

La Moratòria Urbanística,
més necessària i urgent que mai

Dins de les mesures ur-

gents propugnades per la campan-
ya de la moratòria, és necessari
definir el model territorial que volem
per a la nostra illa.

- Protecció del medi ambient, entès
en el sentit més ampli: espais natu-
rals, flora, fauna, aigua, aire, patri-
moni arquitectònic i cultural...
- Creació d’un fons de compensació
interterritorial per distribuir millor la
riquesa i fer possible la subsistència
dels municipis que no han sacrificat
el seu territori a l’explotació turística.
- Redistribució dels nuclis econò-
mies per tal d’evitar l’excessivacen-
tralització a Palma i el despobla-
ment de l’interior i de la Serra.
- Diversificació econòmica per fugir
del monocultiu turístic i suport deci-
dit als usos rurals del territori.
- Millora de laqualitat de vida, que no
s’ha de confondre amb un constant
creixement del nivell de vida i un
consumisme excessiu, sinó que té
més a veure amb un autèntic benes-
tar en harmonia amb el medi am-
bient sa.
-Foment de la participació i la refle-
xió col.lectiva en la pr
esa de decisions sobre tot quant
que afecta la gestió del territori, a fi
de fer-la més democràtica.

Des de finals de 1988, el GOB ha estat impulsant la campanya per
una moratòria urbanística. Se tracta de denunciar un tipus de creixement
econòmic i urbanístic de les Balears i alhora demanar la seva aturada. El llistat
de demandes d’aquesta campanya es pot resumir en tres; la no aprovació de
noves urbanitzacions, la immediata i estricta protecció per llei d’un catàleg
digne d’espais naturals, i en tercer lloc una ordenació racional del territori. El nou model territorial que

el GOB demana ha de tenir com a

objectiu una relació més harmònica
entre l’home i la naturalesa, que no
posi en perill la conservació del pa-
trimoni natural ni la supervivència de
les generacions futures. Els punts
claus per a aquesta nova política
territorial són:
- Planificació econòmica i territorial
en funció de l’ús òptim dels recur-
sos.
- Creació d’un marc jurídic eficaç i
aplicació estricta de la legislació.
- Utilització racional del territori, de
forma que es valorin els terrenys
amb criteris ecològics i no per ia
seva rendibilitat econòmica. La fina-
litat ha de ser evitar l’extensió dels

complexos urbans i industrials i
protegir les zones agrícoles i indus-
trials.

aquest tema resulta evident.Malgrat l’aprovació de la llei
d’Espais Naturals, i conse-
qüentment l'eliminació d’un cert
nombre de projectes d'urbanització,
la realitat és que la situació ha can-
viat molt poc. En aquests moments
ia moratòria urbanística ós més ne-
cessària que mai. Alguns fets ho
expliquen clarament:
- L’augment de les places turísti-
ques segueix essent constant
- La pressió urbanística sobre el sòl
rústic és brutal: camps de golf, polí-
gons Industrials, urbanitzacions,
parcel.lacions rústiques, centres de
salut, centres comercials, vivendes
aïllades, etc.
- La llei d’Espais Naturals deixa
sense protecció alguns espais molt
importants i la protecció que s’ator-
ga als que han estat inclosos és
notòriament insuficient.
- Els planejaments municipals se-
gueixen essent ultradesenvolpis-
tes: Campos, Maria de la Salut,
Calvià, 0 Muro en són bons exem-
pies.
- La indisciplina urbanística és a
í’ordre del dia.
- Manquen unes Directrius d’Or-
denació Territorial i Pians Secto-
rials. Comarcals o de Medi Natural
que les desenvolupi.
- Els recursos naturals (aigua, sòl,
paisatge, energia, boscos, litoral)
segueixen trobant-se en una lamen-
table situació i amb una pressió
permanent.

El GOB seguirá plantejant
la necessitat d’aturar el creixement
urbanístic fent especial esment a
l’elaboració d’unes Directrius d’Or-
denació Territorial amb criteris con-
servacionistes i racionals. L’orde-
nació i protecció de l’interior de l’illa,
ia protecció estricta dels espais i
recursos naturals, es troba entre les
prioritats. En aquest sentit la modifi-
cació (s’entén, per fer-la més pro-
teccionista) de la llei d’Espais Natu-
rals s’haurà de plantejar ràpidament
a fi d’incloure aquelles àrees que
han quedat fora i augmentar sensi-
blement ia normativa d’aplicació.
Cap a un nou model territorial

L’aturada del creixement
urbanístic ós, per'tant, més ne-
cessària I urgent que mai. La conve-
niència que totes ies forces políti-
ques es posin d’acord almenys en

LA PAPERERA NO ÉS PER AL PAPER.
Unes 100 tones depaper van aparardiàriamentais abocadors de fems de
Maiiorcaj per cuipa de ia inconsciència de tots.
$i vois contribuir a ia conservació deis boscos dei pianeta, estaiviant
recursos i evitant ia contaminació, no tiris eipapera iapaperera: du’ia ia
FUNDACiÓ DEiXALLES (devora eiSeminariNou), o acumuia’n unmínim
d’un metre cúbic i teiefona’ns (Tf. 272211) perquè passem a recoiiir-io.
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Passa de vici

i agafa la foici!

Tots ens hem queixat alguna vegada dels problemes de circulació a Ciutat, però almateix temps hl ha molta gent a qui
II costa renunciar a utilitzar el cotxe fins I totper a les distàncies més curtes.

Contribuirà fer de la ciutat un lloc més habitable, a lamida dels ciutadans I no dels automòbils, és cosa de tots..
De l’Ajuntament, dignificant el transportpúblic, procedint a la peatonitzacló d’àmplles zones del centre, posant carrll-blcl a
les principals vies... I dels clufádans, descobrint el plaerd’anar a peu, en transport col.lectiu o en bicl, deixant el cotxe com
a últim recurs per als casos en què resulti de veres Imprescindible.

Coincidint amb el DIa Internacional de la BIcI, el GOB convoca una concentració festiva I reivindicativa de bicloses I
biclosos. Pren nota, t’h! volem veure:

Dissabte 18 de Maig /II hores / PlaçaMajor
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se-NTéhiaes
**Sería harto recomendable que los ornitólogos deBalearesy sus voceros indocumentados
se dedicaran, de hoy a mañana, a defender las raíces y el progreso de su tierrary^de sus
habitantes.^*

**Creo que estos tíos del Grupo Ornitológico de Baleares -¿se llaman así, no?- son todos
unos gilipollas. * *
Alfonso Ussía, periodista i aspirant frustrat a la presidència dei Reai Madrid, a Epoca (26-
2-90) i Diario de Maiiorca (22-7-89)

**Elbienestary la comodidadde todo unpueblo bien valen la destrucción de cuatroárboles
y esteparios.**

Francesc Albertí, president de la patronal CAEB, comentant a Baleares (4-7-90) el pía de
GESA d’ubicar una central térmica a S’Estelelia

ha mejorado nada la sensibilidad de los que deben velarpor conservar Cabrera.**

Joaquín Araújo, naturalista, escriptor i productor de televisió, a Diario de Mallorca (4-6-87)

^*El GOB es el rey de la demagogia.**

Gabriel Cañeiias, president de la Comunitat Autònoma, a DM (14-11-90)

vegades no se sap qui governa, si el GOB o el Govem.**

Francesc Obrador, candidat del PSOE a la presidència de la Comunitat Autònoma, en una
cita recollida a la revista El Temps

**Una vezmástilParlamento balear va aproducir una ley que va contra la Constitución,
como ya sucedió en el caso deEs Trenc, que ha costado varios miles de millones.**

Abel Matutes, dirigent del PP i comissari de laCEE, comentant aDM (6-11 -90) la Ilei d’Espais
Naturals
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La Conselleria d’Agricultura encara no ha abandonat oficialment el projecte

L’avortada piscifactoría en el Parc de S’Albufera:
cronologia d’una aberració

En el darrer número de L’ECOLOGISTA, un breu article enumerava
algunes de les agressions -consumades o en projecte- que pateix S’Albufera
de Mallorca, de moment l'únlc Parc Natural amb què comptam a les Balears.
El gravíssim afer de la pretesa implantació per part de l’empresa pública
SEAMASA d’un enorme edifici/piscifactoria sobre una parcel·la de 10.000
metres quadrats (que ja ha estat reblida), a l’interior de l’espai teòricament
protegit, ha estat el detonant d’una intensa campanya del GOB a tots els
fronts, amb l’objectiu -aparentment aconseguit- de paralitzar ei projecte; la
solitud del GOB en aquest tema (perquè hi ha hagut silencis estridents i pre-
ses de positura a favor de l’agressió que ens han decebut pofundament) ha
trobat el seu contrapunt en el paper estel.lar jugat perMiquelÀngel Borràs, dl-
rector general de Medi Natural, convertit en abanderat d’un dels atemptats
més greus que s’han perpetrat contra el nostre patrimoni natural en els últims
anys. Vet aquí una breu cronologia dels fets.

Excavadora dins el Parc de S'Albufera. A baix, Miquel Àngel Borràs, director general
de Medi Natural.

denúncia per presumpte delicte
ecològic motivada per les obres de
dessecació de S’Albufera, fona-
mentada en l’Incompliment de les
següents disposicions:
- Directiva de Conservació d’Au-
celis de la CEE
- Conveni internacional de Ram-
sar, sobre protecció de zones humi-

28-1-1988: Se crea el Parc Natural
de S’Albufera. L’article 4 del decret
diu que el futur Plade gestió del Parc
haurà de contemplar el possible
desenvolupament de l’aqüicultura
dins del Parc. Emperò alhora prohi-
beix "qualsevol acció que comporti
dessecació total o parcial de les
zones inundades”.
15-12-89: El GOB presenta al.lega-
dons contra l’avanç de Pla d’Us i
Gestió que ha elaborat la direcció
del Parc. L’organització ecologista
proposa esmenes a nombrosos
punts, i, en concret, pel que fa a la
piscicultura diu textualment: ”Pen-
sam que aquesta activitat se contra-
diu amb els objectius con-
servacionistes del Parc, I hauria
d’esser exclosa de les activitats per-
meses a S’Albufera, modificant per
tant el decret de creació”.
Estiu de 1990: Comencen les
obres de rebliment per a la futura
piscifactoría.
25-6-1990: Reunió de la Junta del
Parc, en la qual se debat el Pla de
Gestió. Vota en contra el re-

presentant del GOB (en base sobre-
tot al tema de la piscicultura).
25-9-1990: Reunió de la Junta Rec-
tora on se debat el rebliment, ja molt
avançat, de 10.000 m2 dins el Parc
Natural. Sorprenentment, els
únics vots en contra són els del
representant del GOB I el de la
Universitat.
4-10-1990: Entra en vigor el tan de-
batut Pla deGestió del Parc de S’Al-
bufera.
17-10-1990: El director del Parc,
Joan Mayoi, a requeriment de l’A-
juntament de Muro, emet un informe
sobre les obres de rebliment, limi-
tant-se a certificar que tot el projec-
te s’ajusta a les prex^sions del Pla de
Gestió del Parc, necessitant l’auto-
ritzacló del conseller, oïda la Junta
del Parc.

25-10-1990': El GOB divulga entre
tots els mitjans de comunicació les
obres de rebliment a S’Albufera,
pràcticament finalitzades.26-10-1990: El GOB envia telegra-
mes ai president de la Comunitat
Autònoma, Gabriel Cañellas, i al
conseller d’Agricultura, Pere J. Mo-
rey, demanant la paralització de les
obres i la restitució dels terrenys
afectats al seu estat original.
29-10-1990: El director general de
Medi Natural, Miquel Angel Borràs,
en declaracions a la Premsa, re-
corda que el GOB té un represen-
tant a la Junta del Parc "donde se

han debatido todas las cuestiones
que ahora denuncia”. Altres frases
destacabies són:
"Que algunas cosas no les gusten a
las gentes del GOB me parece res-
petable. Que manifiesten sus dis-
crepanclas fuera de la Junta Rec-
tora, usando información que ob-
tienen en ella, me parece poco ético,
además de poco serio”.
"Supongo que el representante del
GOB no debió entender lo que apro-
bábamos, porque sólo hemos auto-
rizado la construcción de un terra-

plén, en una zona de cañizo, que en
absoluto afectará ai ecosistema de
S’Albufera”.
“De hecho yo he conocido experien-
das en las que un parque natural ha
nacido precisamente en torno a una
piscifactoría previamente existen-

des
- Uei del Sòl (art. 86.2)
- Uei d’Aigües (art. 103)
- Uei de Conservació de la Natu-
ralesa (art. 13.2)
- Decret de creació del Pare (art. 4)
- Reglament de Gestió Urbanística
(art. 46.6)
1-12-1990: El GOB denuncia Íes
obres davant la CEE, i demana que
aquesta retiri la subvenció amb qué
compta el projecte.
18-12-1990: El GOB se dirigeix a
l’Ajuntament de Muro per demanar
que paralitzi les obres.
1-2-1991: El GOB denuncia la sítu-
ació davant la secretaria del Con-
ven! de Ramsar.
14-2-1991: El director general de
Medi Natural, Miquel Angel Borràs,
torna a fer declaracions sobre el
tema, reiterant la seva crítica a la
manca d’ètica del GOB, per tal com,
segons ell, "tras perder una vota-
ción, acude a los tribunales”. Afe-
geix que no sap "qué razones estra-
tégicas o políticas puede haber para
esta campaña”.
23-2-1991: El GOB concedeix, per
auténtica aclamació popular, un
deis seus Premis Ciment a Miquel
Angel Borràs.
14-3-1991: Reunió de la Junta del
Pare. El president, Esteve Bardolet,
recrimina al representant del GOB
per haver denunciat el tema de la
piscifactoría a la CEE sense In-
formar a la Junta; el nostre re-
presentant replica que no hi ha in-
convenient a mantenir a partir d’ara

informada la Junta de les nostres

iniciatives, totmantenint la nostra lli-
bertat d’acció.

D’altra banda, Bardolet re-
coneix que a la darrera reunió de la
Junta se va discutir i aprovar el rebli-
ment per a la piscifactoría sense
comptar amb tota la informació,
emperò afegeix que ós l’informe
sobre impacte ambiental i la recent
visita sobre el terreny (i no les pres-
sions rebudes, en al.lusió a la carn-
panya del GOB) el que permet re-
plantejar la qüestió. La Junta vota i
aprova per majoria (amb l’abstenció
de Borràs) sol·licitar a la Conselleria
una nova ubicació per a la piscifac-
toria fora del Parc Natural.
22-3-1991: Un diari publica el se-
güent titulan "Discrepancias en el
GOB por la postura sobre la pisci-
factoría de S’Aibufera”. SI això ja
resulta grotesc (perquè el GOB és
una auténtica pinya en aquest
tema), més éncara ho és una asse-
veració que apareix ai text de l’arti-
de: "Los miembros del grupo eco-
logista no suscriben las manifes-
taciones realizadas en su día por el
presidente de la entidad, que se
mostró a favor de la creación de una
piscifactoría en el Parque Natural”.
La pudor a Intoxicació provenent de
determinades esferes de la Conse-
Hería d’Agrícultura és molt forta. El
president del GOB renuncia a que-
reliar-se per difamació.

te”.
No calen comentaris.
2-11-1990: El GOB demana al con-
seller d’Agrícultura una modificació
del decret del Pare, per prohibir l’a-
qüicultura.
12-11-1990: El GOB denuncia da-
vant el ministre d’Agricultura, Carlos
Romero, les obres que s’estan
duent a terme a S’Albufera.
30-11-1990: B GOB presenta da-
vant el Jutjat de guàrdia d’Inca, una
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Mentres tu restis inactiu,
ells seguiran fent malbé
el nostre territori.

Qui defensa dejeres
el patrimoni natural
d'aquestes illes?

Uneix-te a la lluita del GOB.

Grup Balear d'Ornitologia i Defensa de la Naturalesa (GOB)
L'ASSOCIACIÓ ECOLOGISTA DE LES BALEARS

Tel.: (971) 72 11 05 Fax:(971)71 13 7507001 PALMA DE MALLORCAVerí, 1,3er
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